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شور عاشــقی سومین ســاخته سینمایی 
داریوش یاری است که پیش از این هم مستند 
تاریخی کربلا جغرافیای تاریــخ را درباره واقعه 
عاشورا ساخته بود. عمده تصویربرداری این فیلم 
در یکی از مناطق کویــری خور و بیابانک انجام 
شده است. این فیلم در هیچ دکوری فیلمبرداری 

نشد و برای فیلمبرداری کار به دل کویر رفتند.
حسین یاری خود درباره این فیلم می گوید: 
نگاه سازندگان این فیلم نسبت به مکتب عاشورا 
نگاهی شاعرانه اســت. در فیلم های قبلی با نام 
»دخیل« و »کربلا جغرافیای یک تاریخ« سعی 
کردم همین نگاه شاعرانه نیز در این اثر موجود 
باشد و در »شورعاشقی« جدی تر به ماجراهای 
بعد از واقعه نگاه کنیم. شور عاشقی فیلمی بود که 
با هدایت دل آن را ساختیم. شاید اگر قرار بود با 
منطق و عقل این فیلم را بسازیم، به هزار و یک 
دلیل نباید می ساختیم. در دل فضای طبیعی کار 

رفتیم و کار را با دل پیش بردیم.
در این گفتگو داریوش یــاری، کارگردان و 
نویسنده، شهره موســوی بازیگر نقش سلما و 
مسعود سخاوت دوست حضور داشتند. گفتگو 
درباره فیلم های عاشــورایی، دشواری ساخت 
فیلم های تاریخی و مذهبــی، انتخاب بازیگر و 
موسیقی در فیلم هایی آیینی پیش رفت که در 

ادامه آن را می خوانید.

گفتگو را با چند سوال کلی آغاز کنیم و 
بعد به فیلم بپردازیم؛ یک ویژگی که 
جشنواره امســال داشت این بود که 
تنها یک فیلم با موضوع محرم ساخته 
شــد، چرا؟ سختی پروســه تولید، 
مشکلات نگارش، اتفاقات تلخ برای 
فیلم های مشــابه مانند آن چه آقای 
درویش تجربه کــرد یا... باعث این 

موضوع بوده است؟
یاری: دلیل آن خیلی خیلی واضح است. اثر 
هنری که می خواهد شکل بگیرد نیاز به دغدغه 
دارد؛ شما یک دغدغه دارید و به آن دغدغه فکر 
می کنیــد و وقتی فکر می کنیــد، اگر در حوزه 
نمایش فعال باشید به سمت داستانی می روید 
که آن دغدغه را تبدیل به قصه کنید. اگر نقاش 
باشید یا خوشــنویس یا هر هنر دیگری داشته 
باشید، خروجی کارتان به همان سمت می رود. 
اما چرا از دغدغه شروع کردم؟ می خواهم به اینجا 
برسیم که اگر در حوزه محرم، مفاهیم عاشورایی 
و... فیلمی ساخته نمی شود یا درست تر اینکه کم 
ساخته می شــود باید تعارف ها را کنار بگذاریم 
و بحث کنیم که اساسا دغدغه ای نسبت به آن 
وجود ندارد. اگر روز واقعه هم ســاخته می شود 
به این جهت اســت کــه در آن مقطع تعدادی 

از مدیران دغدغه ای داشــتند کــه به هنرمند 
منتقل کرده بودند و فیلم نامــه خوب در آمد. 
پس دغدغه ای شــکل گرفته اســت. جملاتی 
مانند اینکه فیلم عاشــورایی دوســت داریم یا 
می خواهیم که ساخته شود، همیشه شعارهایی 
است که پزش فراوان داده شده است. این توفیق 
است که اگر من فیلمی ساختم عمده اش در این 
حوزه بوده است. اولین فیلم سینمایی که ساختم 
درباره آیین رمضانی است و بعد عاشورایی و... یا 
سریال هایی که ساختم و تله فیلم حبیب یا قرآنی 
بوده یا عاشورایی. صادقانه بگویم که اگر یکی دو 
تا از مدیران نبودند بسیاری از فیلم های فعلی هم 
ساخته نمی شد. پس موضوع اول دغدغه است. 
دغدغه ای کــه هم باید در مدیران باشــد و هم 
هنرمندان. در هنرمندان هم وجود ندارد و بخشی 
هم این است که از حرف ها می ترسند. ببنید چه 
حرف هایی درباره من زدند؛ راهش را پیدا کرده و 
کاسبی می کند و... اما من از هجده سالگی اولین 
فیلم کوتاهم امام حسینی بود. من داریوش یاری 
تنها کارگردان سینمای ایرانم که تمام آیین های 
عاشــورایی را با حضور در همه استان ها رفتم و 
ســاختم و تجربه آن را در کربلا جغرافیای یک 
تاریخ آوردم. یک عده ای گفتند چی ساختی یا 
برای چی ساختی؟ یک عده شغلشان این است 
که بروند روی منبر و حرف بزنند. ولی من مسیر 

یک عده 
شغلشان این است 
که بروند روی منبر 
و حرف بزنند. ولی 
من مسیر خودم 
را می روم و فیلم 
بعدی ام باز هم در 
این حوزه است. یکی 
می تواند پلیسی فکر 
کند یا طنز یا کودک 
اما من این طوری 
می توانم فکر کنم. 
من نرفتم تاریخ را 
نبش قبر کنم. من به 
اتفاق های بعدش 
فکر می کنم

گفتگوی صبا با عوامل فیلم سینمایی شور عاشقی؛

نمی خواستم جنگجویان کوهستان بسازم
سلما نقطه عطف بازیگری ام بود
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